

國家科學及技術委員會
人文社會領域海外人才佈局策略計畫
Stanford-Taiwan Social Science Fellowship
116 年簡章

一、計畫簡介

國家科學及技術委員會「人文社會領域海外人才佈局策略計畫」設置 Stanford-Taiwan Social Science Fellowship（以下簡稱 STSS），主旨乃為促進國內人文社會科學領域研究之卓越化。本計畫透過與美國史丹佛大學（Stanford University）行為科學高等研究中心（Center for Advanced Study in the Behavioral Sciences，以下簡稱 CASBS）合作，甄選人社領域傑出人才與該機構進行研究交流，進一步提升國內人文社會科學高階學術研究人才，促進與 CASBS 研究社群之跨領域交流合作。

二、人才甄選

STSS 計畫一年進行一次甄選，選出一名具備人文社會領域背景之研究學者，與史丹佛大學行為科學高等研究中心（CASBS 網址：casbs.stanford.edu）進行為期九個月之學術研究交流。CASBS 提供一流的環境與機會，透過國際知名的學者跨領域的對話交流，創造互相激勵的社群場域及互動機會，以獲取學者於研究突破與創新之成長空間，進而育成具備人文社會科學底蘊之高階人才。

三、執行單位

1. 本學術研究交流計畫由財團法人國家實驗研究院科技政策研究與資訊中心（STPI）STSS 辦公室執行。
2. 為使甄選流程公開透明，本計畫之各階段甄選，將邀請在學術界具有聲望，具學術成就、公正性及判斷性之人文社會領域學者，組成審查委員會進行甄選。

四、申請資格

1. 申請人需具有本國國籍，並獲得國內公立或已立案之私立大學或獨立學院，或教育部認可之國外大學或獨立學院之博士學位，根據 CASBS 網頁規定取

得博士學位後需有 3-4 年之資歷（<https://casbs.stanford.edu/apply-casbs-fellowship/fellowship-application-guidelines-and-selection-process>），不提供博士後研究學者身分。

2. 在人文社會研究已有傑出之學術表現。
3. 具有良好的英文聽說讀寫能力。
4. 非常有興趣參與定期的跨學科交流。
5. 願意承諾在研究員計畫期間居住在當地。

五、申請方式

請於財團法人國家實驗研究院科技政策研究與資訊中心（STPI）STSS 徵求網站（<https://exp.stpi.niar.org.tw/project/STSS/index>），下載簡章並請至徵求網站（<https://exp.stpi.niar.org.tw/project/STSS/index>）於線上填寫申請表，本梯次申請截止日期為民國（下同）115 年 10 月 23 日（五）中午 12 時止如確認將申請本案，申請人應於申請截止時間前線上送出報名資料，逾期上傳或繳交文件不符合本案要求者，恕不受理。

六、甄選流程

1. 第一階段書面審查：依申請人送達之申請資料，由本計畫所組成之審查委員先進行書面審查，初步選出符合上述申請資格條件之人選，然後進入第二階段。
2. 第二階段面試：將為通過第一階段書面審查之申請人安排面試，然後提出選送至 CASBS 進行學術研究交流之人員建議名單。
3. 第三階段確認：人員建議名單由 CASBS 審查確認後，即確定為入選人員。
4. 研究交流期間退場機制：入選人員研究交流期間，如有明顯不適任、嚴重違反史丹佛大學校規或當地法規情事者，將由史丹佛大學成立評議委員會進行評估，如經評估認定不適合繼續參與本學術研究交流計畫，將提前終止與該入選人員簽訂之補助合約。

七、名單公告

1. 預定於 115 年 11 月於官方網站公告本梯次【書面審查】結果，並個別通知入選者第二階段面試時間及地點。
2. 預定於 116 年春季公告本年度入選人員於 STSS 徵求網站。入選學員與財團法人國家實驗研究院科技政策研究與資訊中心（STPI）簽訂合約後，將由史丹佛大學 CASBS 協助辦理報到程序及簽證相關事宜，本梯次確切赴美時間依據美方所發給入選學員之入境簽證文件為準。上述程序如有異動，請依 STSS 徵求網站公告為主。

八、補助方式

1. 補助費用：依照史丹佛大學 CASBS 規劃課程設計，入選人員之全學年度費用將由本計畫支付。
2. 赴美生活費：本計畫提供補助總金額新台幣至多 250 萬元(約美金 8 萬元)，包含支付入選人員所需費用、在美所需之生活津貼、補助醫療保險、往返美國機票費、出國手續費或在美國當地所發生觀摩實習的旅行支出等費用。生活費之核發於入選人員與財團法人國家實驗研究院科技政策研究與資訊中心(STPI)簽約後依合約規定撥付。
3. 若因天災、傳染病影響課程研習進行，且需配合史丹佛大學 CASBS fellow 該年度梯次頒布之規定，改採以部分線上或全線上方式完成該年度研究交流，然在台期間不補助赴美生活費，或改以其他方式補助，屆時將以實際合約內容為準。

九、權利義務

1. 申請本計畫人員在通過第一階段的審查面試之後，若無法參加或自動放棄，將視同放棄參與此一學術研究交流計畫之權利。
2. 入選人員在赴美前需與財團法人國家實驗研究院科技政策研究與資訊中心(STPI)簽訂合約，入選人員與計畫執行單位雙方之權利義務概依合約中約定條款為準。
3. 入選人員於本計畫培訓期間不得同時受領我國政府所資助之其他赴國外補助費用，包括但不限於研修公費、獎學金或國家科學與技術委員會補助延攬客座科技人才教學研究費等。
4. 入選人員須依財團法人國家實驗研究院科技政策研究與資訊中心(STPI)及史丹佛大學 CASBS 規範，參加史丹佛大學 CASBS 每週舉辦之研討會(Weekly Seminars)、午餐聚會及與 CASBS 研究人員交流互動。入選人員須於民國 116 年 9 月 1 日至 117 年 5 月 31 日期間駐校，且每週必須留校三至四天，不得因教學或其他活動導致長期或經常缺席。若依校方規定採線上方式參與，亦須配合當年度史丹佛大學 CASBS 頒布之規定。
5. 入選人員於本計畫培訓期間結束後 2 個月內，需繳交期末研究成果報告書一份，且報告內容不得重複繳交於其他機構。
6. 入選人員有義務於本計畫培訓期間結束後，協助本計畫進行返國後公開演講或分享 2 場次，以傳遞最新知識及成果經驗交流，並產生知識擴散效益。
7. 在美期間入選人員應配合計畫執行單位要求，協助計畫執行單位掌握及理

解入選人員在美學術研究交流活動進行狀況，包括學術研究交流規劃、行程安排、研究進展等。

8. 入選人員領取本計畫補助經費所產出之研究成果，若於國際會議、學術期刊等發表者，應於該研究成果之致謝章節加註接受本計畫獎助字樣並得以中文或英文撰寫。
9. 入選人員若有下列情事之一，除喪失原有之受補助資格，並應返還已領取之補助生活費：
 - (1) 所繳文件虛偽不實或不符合規定。
 - (2) 本計畫執行單位要求提供申請文件正本驗核時，未依要求之期程配合提供證明或文件正本供查驗。
 - (3) 於申請本計畫後至本計畫培訓期間屆滿前，因案受我國或外國當地司法機關偵查或遭起訴等情事。
 - (4) 本計畫培訓期間，未配合本計畫執行單位要求，協助本計畫掌握及理解其在美培訓期間之狀況，包括學術訪問交流活動、行程安排、研究進展等。
 - (5) 本計畫培訓期間，未事先主動向本計畫執行單位報備且經書面（含電子郵件）同意而從事與本計畫目的無關之活動，如運用個人專業從事他人顧問性質工作等。
 - (6) 本計畫培訓期間，未經本計畫執行單位及史丹佛大學 CASBS 書面（含電子郵件）同意，擅自終止或退出本計畫。
 - (7) 本計畫培訓期間，如有明顯不適任、嚴重違反史丹佛大學規範或當地法規等情事，經由本計畫執行單位查證屬實，認定為不適合繼續參與本計畫者。
 - (8) 本計畫培訓期間有違反國家法令或嚴重損及國家聲譽或利益之行為，或因案經本國或外國司法機關判處有期徒刑確定應入監執行或遭遣送回國者。

十、其他注意事項

1. 有關智慧財產權，原則上任何經由史丹佛大學指導或使用其設施所產生的智財權皆屬史丹佛大學；任何獨立發展且也未利用其設施而產生的智財權不屬於史丹佛大學。其他如因我方既有的原始創新技術透過此次學術研究交流計畫而發展的智財權，其歸屬問題，須視雙方貢獻及與史丹佛大學事先溝通協議的內容而定。
2. 本計畫之相關資訊與公告請密切注意本中心（STPI）STSS 徵求網站：
<https://exp.stpi.niar.org.tw/project/STSS/index>
電子信箱：stss@nair.org.tw
聯絡地址：106 臺北市和平東路二段 106 號 14 樓
財團法人國家實驗研究院科技政策研究與資訊中心 人文社會領域海外人才佈局策略計畫 STSS 辦公室

3. 本簡章如有未盡事宜，可由本計畫執行單位隨時修訂公佈之。

National Science and Technology Council

Stanford-Taiwan Social Science Fellowship

2027-28

I. Program Overview

The National Science and Technology Council's "Stanford-Taiwan Social Science Fellowship" (STSS) aims to enhance research excellence in the humanities and social sciences within Taiwan. This initiative collaborates with the Center for Advanced Study in the Behavioral Sciences (CASBS) at Stanford University to select distinguished talents in the social sciences for research exchanges. The program seeks to elevate the academic research capabilities of high-level scholars in Taiwan's humanities and social sciences, fostering interdisciplinary exchanges and cooperation with the CASBS research community.

II. Fellow Selection

The STSS program conducts an annual selection process, choosing one researcher with a background in the humanities and social sciences for a nine-month academic exchange at the Center for Advanced Study in the Behavioral Sciences (CASBS) at Stanford University. CASBS offers a premier environment and opportunities for interdisciplinary dialogue with internationally renowned scholars, fostering a stimulating community for scholarly breakthroughs and innovation. This initiative aims to nurture high-level talents enriched with the essence of humanities and social sciences.

III. Implementing Agency

1. This academic research exchange program is implemented by the Science & Technology Policy Research and Information Center (STPI) STSS Office of the National Institutes of Applied Research (NIAR).
2. To ensure the selection process is transparent and open, the program invites esteemed academics from the humanities and social sciences, known for their scholarly achievements, fairness, and judgment, to form a "Review Committee" for the evaluation process.

IV. Application Eligibility

1. Applicants must be nationals who have obtained a Ph.D. from either a public or registered private university, independent college, or a foreign university or independent college recognized by the Ministry of Education. According to CASBS guidelines, applicants must be at least three to four years past the doctorate or equivalent degree; post-doctoral fellowships are not offered (<https://casbs.stanford.edu/apply-casbs-fellowship/fellowship-application-guidelines-and-selection-process>).
2. Must have demonstrated outstanding academic performance in humanities or social sciences research.
3. Possess excellent English language skills in listening, speaking, reading, and writing.
4. Have a strong interest in participating in regular interdisciplinary exchanges.
5. Be willing to commit to residing locally during the fellowship program.

V. Application Method

Applicants must visit the STSS website hosted by the Science & Technology Policy Research and Information Center (STPI) to download the guidelines and fill out the application form online. The deadline for submission is October 23, 2026 at 12:00 PM. Late submissions or documents not meeting the program requirements will not be considered. STSS official website: <https://exp.stpi.niar.org.tw/project/STSS/index>

VI. Selection Process

1. First Stage - Document Review: Applications are initially reviewed by the program's review committee to identify candidates meeting the eligibility criteria for the next stage.
2. Second Stage - Interview: Candidates passing the document review are interviewed, leading to recommendations for academic exchange at CASBS.
3. Third Stage - Confirmation: The recommended list is reviewed by CASBS for final selection.
4. Exit Mechanism During Exchange: If participants are found unsuitable or violate regulations, a committee at Stanford may terminate the exchange early.

VII. Announcement of Results

1. Preliminary results will be announced on the official website in November 2026, with details on interviews for selected candidates.
2. Final selections will be announced in 2027 Spring. Selected participants will sign a contract with NIAR, and Stanford CASBS will assist with registration and visa procedures.

VIII. Funding Method

1. Program Costs: The program covers all academic year fees as planned by CASBS at Stanford.
2. Living Expenses in the US: The program provides an estimated total of NT\$2.5 million (~\$80,000) for necessary expenses, living allowance, medical insurance, round-trip airfare, etc. Payments are made according to the contract signed with NIAR.
3. Adaptations for Emergencies: In case of events like natural disasters or pandemics affecting the program, and adherence to CASBS policies might necessitate online participation, adjustments to living expense support or alternative compensations will be specified in the actual contract.

IX. Rights and Obligations

1. Applicants who pass the initial review and interview stage but cannot participate or voluntarily give up will be deemed to have waived their right to partake in this academic research exchange program.
2. Selected participants must sign a contract with the National Institutes of Applied Research (NIAR) before going to the US. The rights and obligations of both the participants and the program office will be based on the terms stipulated in the contract.
3. During the program, selected participants are not allowed to receive any other overseas subsidies funded by our government simultaneously. This includes, but is not limited to, study grants, scholarships, or the Recruitment of Visiting Science and Technology Personnel with Subsidies from the National Science and Technology Council for Teaching & Research Payments.
4. Participants must follow the regulations of STPI and Stanford University's CASBS, participating in weekly seminars, lunch gatherings, and interactions with CASBS researchers. Participants must be present on campus from September 1, 2027 to May 31, 2028,

staying on campus three to four days a week without being absent for long periods or frequently due to teaching or other activities. Online participation must comply with the regulations issued by Stanford University CASBS for that year.

5. Within two months after the end of the program, participants are required to submit a final research report, ensuring the content has not been submitted to any other institution.
6. Participants are obligated to assist with two public lectures or sharing sessions after the program to disseminate new knowledge and exchange experiences, thus generating knowledge diffusion benefits.
7. While in the US, participants should cooperate with the program office's requests to keep track of and understand the progress of their academic research exchange activities, including planning, itinerary arrangements, and research progress.
8. If the research outputs funded by the program are presented at international conferences or published in academic journals, the acknowledgment section of these outputs should mention the support received from the program, in either Chinese or English.
9. Participants will lose their subsidy eligibility and must return any received living expenses if they:
 - Submit fraudulent or non-compliant documents.
 - Fail to provide original documents for verification upon request by the program office.
 - Are investigated or prosecuted by judicial authorities in our country or abroad from the application to the end of the program.
 - Do not cooperate with the program office's requests to monitor their status during the program, including academic exchange activities, itinerary arrangements, and research progress.
 - Engage in activities unrelated to the program's objectives without prior written consent.
 - Terminate or withdraw from the program without written consent from the program office and Stanford University CASBS.
 - Are deemed unsuitable to continue in the program due to serious non-compliance with Stanford's regulations or local laws, as verified by the program office.
 - Violate national laws or severely damage the national reputation or interests, or are sentenced to prison and deported by judicial authorities in our country or abroad.

X. Other Considerations

1. Intellectual property rights generated under Stanford University's guidance or using its facilities belong to Stanford. Rights for independent developments not utilizing Stanford's facilities do not belong to Stanford. Ownership of intellectual property developed through original innovation during this exchange will be determined based on contributions and agreements made with Stanford.
2. For detailed information and announcements regarding the program, please closely follow the STPI STSS program website (<https://exp.stpi.niar.org.tw/project/STSS/index>) and contact details provided.
3. The STSS office reserves the right to amend this prospectus at any time.